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Kantaria, musikagilea, musika ekoiziea, prentsa eta irratiko kaze- 
taria, aktorea, EusKo Jaurlaritzako bi ielnendakariren aiiolKularia eta 
Euskal Teieblstaren aurreneKo zuzendaria izan da, beste gauza asKo- 
ren artean Luis Iriondo; barruko harrak buitzatuta kuituraren arlo 
askotara aise eta askatasunez hurbiidutako autodidakta.

Ez Dok Amairuren hasierako biiera batzuetan parte iiartu  bazuen 
ere, beretiaia Jabetu zen Luis Iriondo Etxaniz (Azkoitia, 1951) berak 
eta orduko bere musika taldeak -K ontrapuntoak- ez zutela zerikusl 
handirik m uglm endu harekin. Bost urte zeramaten ordurako euskal 
musika esparru berrietara zabaltzen; baina, Ez Dok Amalrurekin alde- 
ratuz gero, oso bestelako estiloan, hala musikari zegokionean ñola 
beren lana gizarteratzeko moduari zegokionean.

Kontrapuntoak taldea desegin eta gero ere bide pertsonai eta 
eklektlkoa jorra tu  du Iriondok hala muslkagintzan ñola zinemagintzan, 
politika ere gertutik ezagutuz, nahiz eta beti uko egin politikan bete- 
betean sartzearl. Ogibide izan dituen lanak utzi gabe egin du hori 
guztia: Azkoitiko Eoijas fabrikan idazkari, herri bereko Urrategi Akade-

1 ZOOQko ekainaren 6an Lul5 Iriondori bere etxean (Azkoitian) egindako elkarri
zketaren transkripzioa da testu tnau. Elkarrizketaren bertslo laburtua Berria egunkaria- 
ren ¡gandea gehigarrian argitaratu zen, 2009ko uztailaren 6an.



mian irakasle eta, urte askoan, Euskadiko KutxaHo Marketin eta Publi- 
zltate zuzendari.

MolaKoa zen Kultura giroa zure gazte garalKo AzKoitian?

Kultura galetan interesatzea, hem en, Azkoitian, gazte nintzen 
garaian, orain politikan m utur batean Jartzea bezalakoxea zen, igual- 
iguala. Orduan liburuak edukitzea susm orako eta kondenarako moti- 
boa zen. Qu astalaplko handi batzuk izatea nahi zuten: ez llbururik, ez 
musikartk eta ez ezer. Espainia isolatuta zegoen eta hona ez zen ezer 
ailegatzen: ez laguntasunlk, ez Informazlorik, ezer ez. Pelikulak zen- 
t 5uratuta, liburuak zentsuratuta... Franco zegoen, eta Jesuitek -nik 
Jesuitak aipatuko d itut, horiek izan direlako hem en indar handia izan 
du tenak- sekula ez zuten gure artean gauza onik egin. Jesuitek lan 
handia egiteko aukera izan zuten, haiek zirelako hem engo malsuak 
eta agintariak, eta ez zuten ezer ere egin. Istorio bat badaukat orduan 
gauzak ñola ziren ondo erakusten duena.

fiontatu al dezakezu istorio hori?

Behin, udako egun batean, 15 edo 17 urte nituela, Zumaíara 
Joan ginen, hondartzan bainua hartzera, eta han arropak busti zitzaiz- 
kigun batere uste gabe. Iluntzean dantzaldia zegoenez, han gel- 
ditzeko asmoa genuen, eta han ikusi genuen em akum e azkoitiar batl 
eskatu nion ea arropak eta gainerako traste bustiak ekarriko zituen 
Azkoitira, pakete txikl batean, Akordatzen naiz zer liburu zen: Daphne 
Du haurier-en Posada Jamaica. Ez zen ínondlk ere liburu arriskutsu- 
tza tjo tzeko  modukoa, Hurrengo egunean am ak esan zidan pakete 
bat ekarri ziotela, eta paketea ireki nuenean ikusi nuen beste dena 
han zegoela baina... liburua falta! Paketea ekarri zuen emakumeaH 
azaldu zidan trenean Padre Aranzadi jesuíta tokatu zitzaiola aurrean, 
Azkoitiko luistarren patroia. Liburua ikusi zionean, liburua erakusteko 
eskatu om en zion Padre Aranzadik, eta ikusi eta gero liburua berak 
hartuko zuela esan om en zion, berak hots egin eta emango zidala 
niri liburua. Pentsa zer lotsagabekerial

Itzuli al zizun liburua Padre Aranzadik?

Bi aste pasatu ziren eta notiziarik ez. Halako batean abisua, 
Loiolara joateko. Orduan hala izaten ziren gauzak, Joan nintzen eta 
han zegoen zain, liburuarekin, Padre Aranzadi. Irakurtzearekin kontuz 
ibíli behar genuela esan zidan, eta ezin zela edozer gauza Irakurri,



hortara edo hartara bere terrenora eraman nahi ninduen, "Zuk egin 
behar zenuKeena da beti, edozer irakurtzen duzunean, gurekin kon- 
t5ultatu", e5an zidan.

eta zer erantzun zenion?
Halaxe egingo nuela esan nion nik. Qure etxean liburu bakarra 

zegoen ni Jaio nintzenean: Argi Donea. Liburuak bekatu bezala tkus- 
ten ziren orduan. Irakurketako nire zaietasun hartan laguntza bat 
ematen bazldaten, beren liburutegian sartzen uzten bazidaten adibi
dez, niretzat gauza handia izango zen hori. Loiolako pasillo handietan 
piarioak ikusi nituen, hamar bat piano bat bai. Eta ni pianoa ikasten 
ari nintzen orduan, baina pianorik gabe. Lehengusu batzuen etxera 
joaten nintzen batzuetan pianoa Jotzera. Piano ikasketen seigarren 
maila egiten ari nintzela esan nion Padre Aranzadiri, eta berak agindu 
zidan Loiolako pianoetako bat eramango zutela Azkoitira, luistarren 
lokalera, nik Jo ahal izateko, baidintza batekin: luistarretako beste 
batzuei eskolak ematea. Mik ahal nuena egingo nuela agindu nion. 
Amaieran, gurasoei han hitz eglndakoaz ezer ez esateko eskatu nion 
Padre Aranzadiri, gure amak kezka handiak izaten zltuelako edozer 
gauza txikirekin, eta berak ez kezkatzeko esan zidan, ez ziela gura
soei ezer esango.

Bete zuen hitza?
handik ham abost egunetara, gure altak esan zidan: "Ba al daklk 

non izan naizen? Loiolan. Padre Aranzadlk hots egin zldak, eta esan 
zidak OSO bide txarretan habilela". Qure aitak, ordea, nirekin kon- 
flantza oso-osoa zuela esan zion Padre Aranzadiri, eta bazekiela 
behar ez zenlk ez nuela egingo. Mik gure aitari ez d io t inoiz orduan 
egin zuena benetan eta behar bezala eskertu, sentitzen dudan beza
la. Qaral hartan luistarren buru zen jesuíta  bati hórrela erantzuteko, 
050 konfiantza handia behar zuen nirekin, Aitak, ezer JaKin gabe, 
nirekin halako konfiantza Izatea munduan izan daitekeen gauzarik 
ederrena da.

Zuri nondil< etorri zitzaizun
liburuen eta musikaren inguruko interesa?

hondik? Qogoa eta beharra! Kulturaren inguruko interesa ez da 
sortzen batek hala nahi duelako, norberarl barrutlk irteten zaiolako 

balzlk.



Ez zenuen lagunik edo erreferenterik ínteres horretan?

Bai, Luis Forcadarekin asko Ikasi nuen, eta baita Juan Ignacio 
Uriarekin ere. Bi edo hiru urte zaharragoak ziren biak. haiek izan ziren 
nire iagun eta prezeptoreak. haiek ziren orduan hem en, Azkoitian, 
zerbait zekitenak, eta ni haiengana arrimatu nintzen. Oraindik ere 
haiek ikasitako gauzekin zeharo markatuta nago ni. 5ekuia ere eske- 
rrik em ateko aukerarik ez du t izan, baina biei esker irten nintzen 
aurrera kultura arioan. Bihotz-bihotzean d itu t biak betiko.

Londresera Joan eta han My Fair Lady musikala ikusi zenuen.
Hark eragindako zirrarak buitzatu zintuen Los Conbtrapuntos 
taldea sortzera.

Lagun batzuk Joan ginen, 1958an, Bruseiako Expo ikustera, eta 
gero handik Londresera. Azkoitiko hiru m util ginen, eta bestea Orio- 
hoa. Ez dakit sekuia gure aurretik euskaidunik pasatuta ote zegoen 
La hanchako kanaietik. Man behintzat ez zegoen ez euskaidunik eta 
ez espainiarrik. Orduan ez zen inor Joaten Londresera. Toki exotikoa 
zen hura, aro post-eduardianoko Londres. XIX. m endeko mundua 
zen hura zeharo. Automobil guztiak ilun-ilunak ziren; gurea, berriz, 
Orioko lagunarena, hori-horia zen eta atentzioa em aten zien denei. 
The Beatles taldea sortu eta bertako maisu Jarri zenean, lau bat urte 
geroago, zeharo aldatu zen Londres, baina gu Joan ginen garaian 
Londres azken ehun urteetan batere aldatu gabe zegoen. Meska 
batzuen lagun eginda. My Fair Lady ikustera Joan ginen, eta ni tras- 
tornatuta atera nintzen handik.

Zergatik eragin zizun halako zirrara?

Memendik sekula irten gabe, hara Joan eta hura ikustea izugarria 
zen. 5/eep/ng Beauty baleta ere ikusi genuen, eta lehenengo dantza- 
rietako bat Pirmin Treku zen, zarauztarra. Kategoriako dantzaria gero! 
Programan izena ikusi nuenean, hartaz galdetu eta harekin egoteko 
aukera izan nuen. Lagun egin giñen eta gurekin ibili zen han egon 
ginen bitartean, ham abost bat egunez. Oso bidaia ederra izan zen 
hura!

Eta bidaiaren ondoren...

Ingelesa ikasten eta My Fair Lady euskarara eta gaztelaniara 
itzultzen hasi nintzen, Madriidik Azkoitira -n ik  lan egiten nuen enpre- 
san, Forjas-en, idazkari lan eg ite ra - etorri berria zen gizon baten



laguntzaz, Hasieran ez nehien ingeles askorik, balna amaitu nuenera- 
ko, hiru urte geroago, ondo moldatzen nintzen, Ez nuen libreto osoa 
itzuli; kantak bakarrik, Morixe da zailena, musikarekin neurrian egin 
behar delako. Euskarara itzuitzea gaztelaniara itzuitzea baino erraza- 
goa da hala ere, euskarak azentu fonetikoak isilagoak dituelako. 
Kantuen letrak ere askotan egin d itu t euskaraz, eta beti errazago iritzi 
izan diot euskaraz egiteari, ez euskaraz neu gogorrago sentitzen 
naizelako, hizkuntzak berak ematen duen erraztasunagatik baizik. 
Euskaraz ia-ia nahi duzun lekuan jartzen duzu azentua, baina gaztela- 
niaz -e ta  latinetik datozen hizkuntza guztie tan- azentu fonetikoak 
konpasaren parte indartsuenean joan behar du, eta horrek zailtasu- 
nak sortzen ditu,

Ingelesa aipatu duzu. Baina frantsesa ere 
antzeratsu ikasi zenuen.

Mori urte batzuk aurrerago izan zen, 1950 urtearen Inguruan. 
Azkoitira ezkondu zen em akum e frantses batekin hasi nintzen 
frantsesa ikasten. Lehenengo aldiz joan nintzenean frantseseko esko- 
iara, artean ezer ere ez nekiela, 500  orrialdeko liburu handi bat 
eraman nuen: Ernest Memlngwayren Pour qui sonne Les O/as. Lehen 
eskola egunaren ondoren, iluntzean, ohean sartu eta liburua irakur
tzen hasi nintzen, Eskoiara hiru hilabetez edo joango ginen, baina nik 
liburua osorik irakurri nuen, hiztegirik gabe, ulertzen ez nuenean salto 
eginez, Cjero ondo ikasi nuen, irakurketen eta kantuen bidez batez 
ere, Eta harrezkero beti irakurri izan du t frantsesez. Ba al dakizu zer 
den horl? Talentua dela esaten dute, Talentua? Bai zeral Ezer ez 
zegoenl Orduko Azkoitia dena akademiaz beteta egon balitz, gaur 
egun ikasteko dauden erraztasun guztiak egon balira, seguru asko 
astalaplko handi bat izango nintzen ni, ez nuen ezer ikasiko. Baina ez 
zegoen ezer, eta derrigor zerbait Jakin beharra sentitzen nuen, Eta 
ñola jakiten da? Ahal den moduan! Morrelaxe egin nituen nik gauzak, 
Qogoa eta kito! Afizio handia!

Ez zenuen lortu My Fair Lady-ren bertsioa eszeneratzea.

Mik har bat neukan barruan: My Fair Lady ezagutzen nuen, ba- 
nekien oso ona zela eta harekin zerbait egin nahi nuen, Donostiako 
Atracción y Turismo-ra eraman nuen proiektua. Asko hitz egin ge
nuen baina azkenean ezer ez, Orduan pentsatu nuen Azkoitian ber-



tan egitea. Ez ikuskizuna, horretarako dirua eta laguntza behar zela
ko; baina bai kantuak. Lau abesbatza zeuden Azkottian, hiru gizo- 
nezkoenak eta bat emakum eena, eta abesbatzetako zuzendariak 
edo ordezkoak hartu nituen: Miguel Mari Azpiazu, Jesus Mari Larraña
ga, Gonzalo Zublzarreta eta Pilar Porcada. Juan Ignacio Irureta izan 
zen gure zuzendaria lehenengo urtean, eta gero Migue! Mari Azpiazuk 
hartu zuen kargua, hórrela sortu genuen Kontrapuntoak taldea, eta 
My Fair Lady izan zen gure lehen diskoa, 1961ean grabatua, Ez 
nituen abesbatzetako kantariak nahi, zuzendariak baizik. Ez nituen 
ahots zoragarriak bllatu -nahiz eta Pilar Forcadak, adibidez, ahots 
zoragarria izan-, muslkaz asko zekiten kldeak baizik, paperak erraz 
irakurtzeko eta moldaketa berriak egiteko gauza izango zlrenak. 
Euskal Merriko polifonia oso famatua da, eta ez m otiborik gabe, baina 
azkeneko 50  urteetan dena geldituta zegoen, ez zen ezer bernrik 
egiten. h ik moldaketa berriak nahi nituen. Adibidez, 1961ean 
Qershwinen kontzertu osoak eman genituen, «óershwln Espalnla 
osoan ezagutu ere egiten ez zenean.

My Fair Lady muslKaleko kantuah emateho sortu zen taldea, 
baina gero ibilbide oparo eta arrakastatsua egin zuen:
30 disko eta 150 inguru Kantu, 1961etíK 1969ra arte.

Qaral hartan Los Xey taldeak sekulako arrakasta zuen, eta talde 
hartan azkoitiar bat zegoen, Jesus Mari Larrañagaren anaia zaharrena, 
Cipriano. 25 urtean m undu osoan kantuan Jardun ondoren, despedi- 
dako kontzertuak antolatu zituzten, eta guri esan ziguten kontzertu 
haietan parte hartzeko, Qurea afizio hutsez sortutako taldea zen eta 
guk ez geneukan horrelako asmorik, eta gainera errepertoriorik ere 
ez genuen artean. Baina hasi ginen entseguak egiten. Donostíako 
Viktoria Eugenia eta Principe antzokietan hem engo taldeek Los Xey- 
ren omenez lau egunez egindako emanaldietan parte hartu genuen, 
eta Jendea harrituta utzi genuen, hem en My Fair Lady ez zelako 
ezagutzen. Los Xeykoek ikusi zuten bagenuela zer esana, eta esan 
ziguten Euskal Merri osoan egin behar zuten despedidako biran parte 
hartzeko. hiru hllabetean, laneko egun bat bera ere gaitzeke, 93 
funtzio egin genituen. Irten lanetik seietan, furgonetan bertan aldatu 
arropak eta joan behar zen lekura Joaten ginen, eta gauerdia pasata 
itzuli etxera, bi funtzio egin ondoren. Eta hurrengo egunean, lanera 
berriz. Bira horrek sekulako astindua eman zigun guri. Los Key tal-



deak Belter etxearekin zuen kontratua, eta Los Xeykoen bidez lortu 
genuen guk ere Belterrekin kontratua, Morri esker, hasi eta hiru 
hilabete pasa baino lehen diskoa grabatzen ari ginen. My Fair Lady. ■

Zer ekarpen egin zion t^ontrapuntoak taldeak 
bere garaiko euskal musikari?

Qure berritasuna izan zen estetikoa polifonía modernoa ekar- 
tzea euskal musikara, eta baita ere mundu guztíko kantak abestea, 
euskaraz edo erdaraz, ingelesez, frantsesez, italiarrez eta abar. Bel
durrik gabe, Errepertorio aldetik oso pretensio handiak izan genituen, 
eta baita aberastasuna ere. Pentsa ezazu: batzuetan gure kontzertue- 
tako lehenengo zatia polifonia klasikoarena izaten zen, a cappella 
kantatuta (Vitoria, Palestrina Qarbizu, Olaizola edo euskaldun polifo- 
nistena); eta bigarrena, Qershwin, Youmans edo Kern amerikanoena, 
edo Brel, Trenet, Brassens, Eerré eta beste autore frantsesena. Ma- 
hasketa handia, intentzio eta pretentsio handiagoak eta, beti ez lortu 
arren, noiz edo noiz malla handiko objektiboak harrapatuz.

Ez zenuten kantu berririk sortu?

Ez. Bat bera ere ez. Miguel Mari Azpiazuk eta biok pila bat egin 
genituen gero, baina garai hartan beti besteek egindako kantak kan- 
tatzen genituen.tatzen genituen.

Arrakasta handia izan zenuten, baina ez zineten profesionalizatu.

Bartzelonara lehen aldiz diskoa grabatzera joan  ginenean, berta
ko hiru editore eta Teatro Apolo antzokiko enpresarioa genituen zain 
geltokian. Ezagutu baino lehen ere, gu han geratzea nahi zuen 
enpresario hark. "Zuek nahi baduzue sei hilabeteko kontratua daukat 
hemen zuentzako", esan zigun. "Zuek hemen geratu eta guk ordain- 
duko dizuegu". Baina guk esan genion ezin genuela, lana egiten 
genuela eta lau egunerako Joan ginela, estu-estu, Bartzelonara, gra
bazioa egiteko. Eskaintzari eutsi zion. Ez zuen ulertzen.

Antoñita Morenoren eskaintza bati ere uko egin zenioten.

Bal. Mori geroago izan zen. Qu ezagunak ginen ordurako. Ronda 
de España izeneko bere biretan artista folklorikoak eramaten zituen 
Ministerioarekin Antoñita Morenok, bere aurretik aritzeko. Andaluzia- 
koak, Aragoikoak... baina euskaidunik inoiz ez. Urte batean gu era-



man nahi izan gintuen Mego Ameriketan egin behar zuen zortzi hila- 
beteko birara, eta guk ezetz esan genion. M inisteriotik ere deitu 
ziguten, eta esan behar izan genien gu ez ginela profesionaiak eta 
ezin ginela Joan. Ahal izan bagenu ere, ez ginen Joango, baina aitzakia 
hori geneukan, "Mola ez zaretela profesionaiak?", esan ziguten, "Te
levisión Españolan atera zarete e ta !" "Bai, baina joan  eta etorri". 
"Parisen ere izan zarete!" "Mori ere berdin; Joan eta etorri". "Eta 
Paquita Ricorekin egin duzue ba bira bat!". "Bai, baina Euskal Merrian 
ordea, ez kanpoan". Qaizki hartu zuen, Qobernadoreari ere deitu 
zioten... Oso kontu desatsegina izan zen.

Ez zenuten sekula planteatu ere egln profesionalizazioa?

Ez. Sekula ez. Eta gogorra da hori, gauza arraroa. Eta gero 
zinemaren munduan sartu nintzenean ere berdin: inork baino tenta- 
zio gehiago izan nituen, aukera denak Jarri zizkidaten, Bartzelonara 
joa teko, Madniera Joateko... baina ez nuen une batez ere pentsatu 
horretara dedikatzea. Mik ez nuen nahi. Memen egonez egin ahal 
baldin bazen, ondo; bestela, ezer ez. h ik badakit aktoreen eta kome
dianteen bizitza zer den. Une batean goian ibiltzen dira, baina gero, 
zer? Karrerarik tristeena horlxe da. Pelikula batek huts egin eta behe
ra zoaz. Inork ez dizu deitzen. Mik ez nuen horrelakorik nahi. Miri 
egunero ja tea  gustatzen zait.

Hontrapuntoen azken urteetan eta taldea 1969an  
desegín eta gero, arrakasta handiko diskoak ekoitzi zenituen: 
Enrique Zelaiarenak, adibidez.

hik ordurako Belterrekoekin harremana nuen, eta hem engo ar- 
tistak Bartzelonara grabatzera eramaten hasi nintzen. Enrique Zelala 
izan zen lehenengoetakoa. 5oinu Jotzaile denak ezagutzen nituen, 
baina Enrique Zelaiak beste zerbait zeukan, besteek ez zeukaten 
gatza, tranpa. Eta zer zen tranpa hori? Qrabazioak bateríarekin egiten 
zituen, disimulatuta. Kolore folkloriko perfektua zeukan, eta horretaz 
gain bateriaren efektua. Mispavox etxearekin bi pistako disko txiki bat 
egin zuen, eta hura entzun nuenean berehaia Joan nintzen Altsasura, 
Enrique Zelaiari Bartzelonara grabatzera joan  behar genuela esateko. 
Lehenengoa urte askoan izan zen Euskal Merrian diskorik salduena. 
Qero beste hiru disko ere egin genituen.



Lourdes triondok zu re  e skutik  g ra b a tu  z itu e n  d iskoek  ere  
oso barrera ona izan  zu te n .

Joxemari Iriondoren etxean ezagutu nuen nik Lourdes, mojatza- 
tiK etorri berria. Qltarra jo  eta kantatu egiten zuen. Joan Baezen 
antzeko irudia zeuKan, baina gazteagoa zen. Eta gainera, nire ustez, 
Joan Baezek baino ere hobeto Kantatzen zuen. Liluratuta geratu 
nintzen. h ik esan nion: "hahi baduzu, Bartzeionara Joan eta disko bat 
grabatuko dugu". Joan ginen, diskoa grabatu Beiterrekin, eta sekuia- 
Ko leherketa izan zen: Euskal Merrian sekula salmenta handienetakoa 
izan duen diskoa, Irauitza oso bat egin zuen, berak bakarnk, Lourdes 

Iriondok.

Dok Amairukoekin hasi zen gero.

Ez zen Lourdes Iriondo Ez Dok Amairukoekin hasi; Lourdes Irion
dok piztu zuen Ez Dok Amairu. Ez Dok Amairuk berez irten behar 
zuen, baina ez zen irten. Lourdes egin zen haien guztien amabitxia. 
Lourdes Iriondok disko klasiko handi bat egin zezala nahi nuen nik, 
betiko izango zen disko bat. Resurrección Mana Azkueren omenez, 
hark bildutako kantuekin. Disko klasikoa, garaiko begiradarekin. Biga
rren disko horretan kantu klaslkoak daude, oso ondo kantatuak. 
Akordatzen naiz Alzarnazabalgo El 5 ie te tabernan elkartu nintzela 
Lourdes Iriondorekin, bigarren disko hori prestatzeko, eta m util gazte 
batekin etorri zela: Xabler Leterekin. Lourdesek galdetu zidan ea zer 
irudituko zitzaidan Bartzeionara, diskoaren grabaziora, Xabierrek la
guntzen bazlon, eta nik esan nion oso ondo iruditzen zitzaldala, eta 
ordainduko genlzkiola bidaiako gastuak hari ere. h ik ez nuenjoa terik , 
lanpetuta nenbilelako bolada hartan. Mala ere, asteburu batean Joan
go nintzela aglndu nien. Joan nintzenean, ez zeuden han eta ohar bat 
zidaten utzia. Kontua da m altem indu egin zirela biak; gero, Jakina 
denez, elkarrekin ezkondu ziren.

Baina diskoa grabatu zuten behintzat

Bai. hi Bartzeionara Joan nintzenerako diskoa grabatua zuten. 
zuten. Xabierrek, Lourdesen bitartez, azala aldatu nahi izan zuen. 
Lourdesen zuri-beitzeko argazki bat nahi zuen azalerako; txim a guZ' 
tiak nahastuta zeuzkan argazki hartan Lourdesek, eta Jesukristo gu- 
rutziltzatua gogorarazten zuen! Morretaz gain. Resurrección Maria 
Azkueren izena kendu naht zuen azaletik, EAJrekin oso lotuta zegoe-



lako. Egia da Azkuek lotuta handia zuela EAJrekin, baina nire ustez 
hori ez zen motiboa hark egindako bilketa lan bikaina aitorpenik gabe 
uzteko. Dena den, nl oso gustura geratu nintzen, Lourdesek diskoa 
grabatu zuelako, eta galnera oso azal dotorearekin argitaratu zelako, 
Qero ez nuen lan gehiago egin Lourdesekln. Baina ezer gutxi grabatu 
zuen handik aurrera. Benetan harrlgarrla! Momentu hartan euskal 
m usikak bere historian izan duen kantaririk onena galdu zuen. Berak, 
berriz, Xabier gizontzat irabazi,

Ez Dok Amairuren hasierako bUeretan parte hartu zenuen, 
baina berehala utzi zenion joateari.

Bal, [José Angel] Irigarairekin-eta.,. Quk denbora generaman 
kantuan, bost-sel bat urte bal. Hots egin ziguten eta ni Joan nintzen 
bilera batzuetara, Donostiako Qipuzkoa plazako pisu batean, Baina ba 
al dakizu zer pasatzen zen han? Haiek m util gazteak ziren. Adlnez 
nahiko diferenteak ginen, baina ez zen hori bakarrik, Haiek egiten 
zuten kantu tipoak ez zuen zerikusirik guk egiten genuenarekin, 
Errepertorioa Ikusi besterik ez dago. Qurea asmo estetikoa zen, 
beste denaren gainetik, Ez Dok Amairurena kantu konprometltua, 
orduan azaldu ziren kantautoreena bezaia... Lagunak nituen haietako 
asko, eta lagun Izaten Jarraitzen dugu, baina ni bilera haletara gonbi- 
datzea, zerbait esatearren, tenor bat pintura erakusketa batera gon- 
bldatzearen parekoa zen. Ez genuen zerlkuslrlk.

Batzuek gogor kritikatu bazuten ere, Patxi Andionek 
Iparragirreren kantuekin osatu zuen diskoak ere oso barrera ona 
izan zuen, eta zure lanik kutunenetakoa da, 
behin baino gehiagotan adierazi duzunez.

Belterrerako lana egiteaz gain, Lololako Herri Irratirako salo bat 
egiten nuen; Música para nuestros días. Saloaren masterrak Madrile- 
ra bidall eta COPEko Irrati kateetan emititzen hasl ziren, harik eta 
COPEko irrati kateak banatu ziren arte. 5alo horren bidez nire berri 
izan eta gero, Philips diskoetxekoek deitu zldaten, eta zuzendari 
artistikoarekin eta Radio tiaclonal de Españako bi ordezkarlrekin ba- 
zkaldu nuen; Ares zen bi ordezkari horietako bat. Galdetu zidan ea 
zer disko egingo nukeen nik Euskal Herrian berentzat. "Prestigioko 
disko ona egin nahi dugu", esan zldaten. "Ez zaigu axola dirua 
galtzen ateratzea". Orduan nik esan nien Iparragirreren antologia bat



egingo nukeela. Aresi ez zitzaion ideia ona iruditu, baina hurrengo 
egunean Phiiipseko zuzendari artistikoak deitu zidan, nire asmoarekin 
aurrera Jotzeko esateko. "Morekin egingo zenuke diskoa?", gaidetu 
zidan. "Zein abesbatzarekin?". Euskalduna abesbatzekin eta polifonia- 
reWn lotzen zuten, antigoaleko moduekin. Baina nik buruan neukana 
ez zen abesbatza bat, Philipsek fitxatuta zeukan artista bat baizik; 
Patxi Andion. Punta-puntan zegoen orduan, lehenengoa zen Espai- 
nian.

Zer eraritzun zizuten PhilipseHoek?

Marritu egin ziren, baina nik esan nien huraxe zela aukerarik 
egokiena. "Euskaraz ez daki bainal", esan zidan Phiiipseko zuzendari 
artistikoak. "Ba du ordua ikasteko. Berdin dio. Irakatsiko diogu". 
Ontzat hartu zuen, baina esan zidan ez zela segurua Andlonek nahi 
izatea. "Badakizu, gaztea da eta arrakastaren aparretan dago ..." Bi 
egun geroago, sekulako autoa zegoen hemen behean. "Zure bila 
dabiltza". Patxi Andion zen. "Zuk nahi duzuna egitera etorri naiz", 
esan zidan. Mik lanera joan  behar nuen ordea. Loiolako Izarra hotelera 
eraman nuen, eta hurrengo egunean lanean hasi ginen. Ez zituen bi 
gau eman hotelean. Etxean hartu genuen gero, eta hem entxe pres
tata genuen diskoa. Qure alta zena lagun egin zuen. Zurikeria denak 
egtten zizkion Andlonek gure altari, eta gure aitak pilota partidoak eta 
idi probak ikustera eramaten zuen. Ikaragarri ondo moldatu ziren.

Zergatik egin zenuen aukera hori?
Zergatik Iparragirre eta zergatik Patxi Andion?

Iparragirreren kantuak deiadarka kantatzen ziren. Oso gaizki. 
Itxuragabe. Eta nik Iparragirreren kantuak beren neurrira eraman nahi 
nituen. Diskoak baditu bere akatsak; balta euskara aldetik ere. Baina 
ametitzekoak dira. Mlk disko hori asko-asko maite dut. Jaurlaritzako 
bl kultura sailburuk disko hori aipatu zldaten aurkeztu gintuzten egu
nean: Ramon Labaienek eta Joseba Arregik. Labaienek esan zidan 
euskal kantagintzan egln den diskorik onena zela. Qauza bitxi bat 
esango dizut, Disko horl atera aurretik, Ez Dok Am airukoek Iñaki 
Beobidek Donostiako pisu batean zeuzkan m agnetofolekln eglten 
zituzten grabazioak, eta Iparragirreren diskoa irten ondoren hadrilera 
joaten hasi ziren, Phillpsera, Grabazioak berak garrantzi handia zeuka- 
lajabetu ziren. Arrazoia zuten horretan. Memen ez zen ezertarako



aukerarik izaten. Madrilen, berriz, galdetzen zizuten: "Orkestra sinfo- 
nikoa nahi duzu?" Eta nahi bazenuen, aukera zenuen.

Beste lan asho egin eta ekoitzi dituzu musikaren munduan.
Orain arteko solasaldian aipatu gabekoen artean, 
zeintzuk nabarmenduko zenituzke?

Asko dira, bai: Iparragirren bigarren Antologia, bere hehotzaren 
ehun urte bete zirenean, Euskal Merriko 25 kantaririk onenekin, adibi
dez. Unai Mirukoaren (juda eta amodio hantah; oso disko ederra da 
hori. Mocedades taldearen Kantaldia Miguel Mari Azpiazu eta bion 
kantuekin egina dago; Mocedadesek euskaraz kantatzen zituen ia 
kantu guztiak gu biok egindakoak dira. Xabier Madinarekin egindako 
lana ere ez daukat ahaztua. Ezta Iruñeko Coral de Camarak hemen 
eglndako lehen diskoa ere. Eta beste asko eta asko...

Nola sartu zinen zinemaren munduan?

Euskadiko Kutxarentzat IHusHa saileko lanak martxan Jartzea izan 
zen nire lehen lana zinemaren arioan, 70eko hamarraldiaren hasie
ran. Euskal Merriarl buruzko 20  film  dokum ental laburrek osatutako 
salla zen IhusHa. Horiek egiteko, Elias Kerejetarekin hitz egin nuen 
lehenengo. Haren anaia Pako zen ekoizie exekutibo lanetan has- 
tekoa, baina beti geroko uzten zuen eta impasse  batean nengoen. 
Orduan, ahaztua neukan aspaldiko adiskide bat agertu zen: Antxon 
Ezelza. Madriien zegoela, exiliotik itzuli berritan, ties to r Basterretxeak 
eman zion nire asmoen berri. Filar Olaskoagaren bidez aurkitu nin
duen Ezeizak, eta orduan hasi zen IHusHa saileko ekoizie lanak egi
ten. Qero kontatu izan du Ameriketan izan zuela IHusHa salla sortzeko 
ideia, exilioan. Mik ez dakit idela hori izan zuen edo ez, orduan 
harremanik ez genuen eikarrekin eta. Baina nik esan dezakedana da 
Elias Kerejetarekin harremanetan hasi nintzela IHusHa-H egiteko An- 
txon Ezelza Kubatik Madrilera etorri baino urtebete lehenago. Eta kito!

Hala ere, horregatik baino askoz ezagunagoa zara zu Companys, 
procés a Catalunya (1979) film eko aktore nagusi lanagatik.
Hola sortu  zen Hataluniako Generalitateko lehendakari 
Companysen rola jokatzeko aukera?

Kataluniako Institutu Zinematografikoarekin harreman ona neu
kan gara! hartan. IHusHa sailerako aholkua eskatu nien eta oso ondo



portatu ziren. Company's, procès a Catalunya fitmatzeko asmoa zu
ten: harcei Carné izango zen zuzendaria eta Yves Montand aKtore 
nagusia, Companysena egingo zuena. 56ko gerraren aurretik Qene- 
raiitatearekin harremana izandako Jauriaritzako ordezkariren bat eza
gutzen al nuen galdetu zidaten, eta nik orduan Telesforo Monzon 
aurKeztu nien, Donibane Lohizunen. Qure izeba baten bidez harre
man familiarra nuenez, ezagunak nituen nik Telesforo eta bere anai- 
arrebak. Monzonekin hizketan ari ginela, kom entatu zuten Yves Mon- 
tanden ordez nahiago zutela Companysen antz handiagoko beste 
aktoreren bat, eta orduan Monzonek esan zien ni baino antzekoago- 
rih ez zuela ezagutzen berak. Mi sekula aktore lanik egin gabea 
nintzen; ezta asmohk izan ere. Baina handik astebetera deitu egin 
zidaten, ea Bartzeionara Joango nintzen, proba bat egitera.

Eta joan egin zinen, nosM.

hegazkinean Joan Bartzeionara, eta Tarradellas lehendakariaren 
bulegora eraman ninduten zuzenean. Proba egiterakoan, Marta May 
aktoreak albiste bat em aten zidan, nire semea agertu dela esanez, 
eta nik erantzun egin behar nion. Marta albistearekin etorri zitzaida- 
nean, negarrez, begietan malko potol-potoloak zituela, nik ezin izan 
nion barrear! eutsi, Lau proba egin behar nituen baina bi egin ondo
ren nahikoa zela esan zidaten. "Ez dugu lau proba egin beharrik", 
esan zidaten, "Badakigu oso ondo egingo duzula". Mik ezin nuen 
sinistu, probak oso gaizki egin nituen-eta. Orduan esan zidaten: 
"Baina oso gauza garrantzitsua daukazu: ez duzu lotsarik kameraren 
aurrean. Kamerari begiratu eta ez duzu batere beldurrtk, Aktorearen 
aurpegia handi-handi agertzen da pantailan, eta xehetasun txikiena 
ere nabari da", Mik ez nekien hod neuk egin nuen artean. Morreia 
hartu ninduten film  bateko aktore nagusi lana egiteko. Yves Montan- 
dek egin behar zuen lanerako! Qero filma ez zuen Carné-k zuzendu, 
ordurako oso zahartua zegoelako, José Maria Forn-ek baizik.

Aktore ibilbide batentzaho nahiho hasiera bitxia da.

Companys eta bion arteko antzarena aipatu zuenerako, Telesfo- 
ro l^onzonek izango zuen, nire ustez, nik aktore lanetan ondo molda 
nintekeelako susmoa. Mik publikoaren aurrean askotan agertua 
nintzen ordurako, eta beti oso lasai. Euskadtko Kutxaren Urteko Kon- 
tuak Euskal Merriko bazter guztietan aurkezten nituen Asanbladetan,



eta zazpi edo zortzi mila lagunen aurrean hitz egiteah, Qasteizko 
Mendizorrotzan esaterako, ez ninduen batere ikaratzen. horretara ere 
egin egiten da bat.

Mola moldatu zinen filmaketa lanak Euskadiko Hutxako 
lana utzi gabe egiteko?

hiru hilabete hartu nituen hem engo lanetik ja i, filma egiteko. Eta 
ordaindu behar zidatenari buruz hizketan hasi ginenean, nik Euskadi
ko Kutxako nire nomina erakutsi, eta hasieratlk esan nien neurri 
berean ordainduz gero, ez gehiago eta ez gutxiago, ni konforme 
izango nintzela. Eta halaxe egin zuten.

Aktore ibilbide nahiko oparo baten hasiera izan zen hura.

Quztira, 12 peiikulatan egin du t aktore lana. Eta Bordeleko Zine- 
maidian nazioarteko saria irabazi nuen Eloy de la Iglestaren El pico-n 
egindako lanagatik. Horretaz gain, zazpi film etako soinu bandak egin 
d itut. El pico I eta El pico ll-renak horien artean.

Zer film  nabarmenduko zenituzke zu parte-hartzaileen artean 
izan zaituztenen artean?

Bi nabarmenduko nituzke batez ere: José Julian Bakedanoren 
Oraingoz izen gabe  eta Eerran Llagosteraren Oran 5o/. Bakedanoren 
Oraingoz izen gabe -Bernardo Atxagaren istorio batean oinarritua- 
euskal zineman inoiz egin den pelikularik onena da, nire ustez. Mirari 
baten antzekoa. Ordubete eskas irauten du eta ez da oso ezaguna, 
baina oso ondo dago. Hain ondo irten zitzaigun, Bartzelonako ekoizie 
batekin hitz egin genuen filma luzatzeko aukeraz. Baina azkenean ez 
genuen luzatu. Mahiz eta zuzendariak euskaraz ez Jakin, hizkuntza 
aldetik bikain planteatua dago, euskaikiak eta batua oso egoki nahas
tuta. Askok esan didate Oraingoz izen gabe ez dela merezi bezala 
ezagutzen. Mire ustez, euskal zinemari -e ta  antzerkiari e re - falta 
zaizkion tripak pelikula horrexek dauzka. Lehenengo aldiz euskaikiak 
erabiii zituen arma dramatiko moduan; Shakespeare edo lehen mal
lako idazleen lanetan bezala. Elkarrizketek eta esaerek bizitasun ika- 
ragarria hartzen dute, drama su eta gar kontatu bitartean. Pertso- 
naiek -b o s t antzezle bakarrik- eta gaiak berak ere lehenengo malla
ko diseinua dute, Atxagaren gidoian eta Bakedanoren zuzendaritza- 
pean. Gran 5o/-en, berriz, ontziko patroiarena egin nuen, beste bitan



bezala: Anjel Lertxundlren KareletiH eta Ferran Llagosteraren Terrano- 
[/a. Oran 5o/ film  blKalna da, eta nire bizitzako rolik ederrena eman 
zidan.

tiola irits i zinen Ajuria-Enean Carlos Garaikoetxearen 
aholkulari gisa lan egitera?

Euskadiko tSutxaren eta Garaikoetxearen arteko tratu baten on
dorioz. Euskadiko Kutxako Marketin buru nintzela, Qaraikoetxearen- 
tzako barrera bat antolatu nuen Arrasaten, Euskadiko Kutxa bisitatze- 
rajoan zenean. Qaraikoetxea ez zegoen ohituta horrelako harrereta- 
ra, eta galdetu egin zuen ea hura nork antolatu zuen. hire izena 
aipatu ziotenean, ni ezagutzen ninduela jabetu  zen berehala, Compa
nys filmaren estreinalditik. hire nagusiarekin hitz egin, eta nagusiak 
esan zion nahi bazuen bidaliko ninduela ni Ajuria-Enera bolada batera
ko. hirekin hitz egin zutenerako erabakita zuten hala egitea. Loritoa 
Kaiolan bezala entregatua izan nintzen. Eta oso ondo moldatu ginen 
Qaraikoetxea eta biok. 5ekula gustura egon banaiz, garai hartan izan 
zen. Esperantza handiak zeuden galnera orduan Qaraikoetxearekin. 
Qero beste inork izan ez duen karisma zeukan. Euskadiko Kennedy 
hura izan zen. Etsaiek ez zuten utzi bakean eta gure Camelot urte 
askotarako izorratu zuten. Utzi ballote, zer izango ote zen gure histo
ria?

Euskal Telebistako lehen zuzendaria izan zinen gero.

Garaikoetxearen aholkulari nintzen Euskal Telebista martxan ja r 
tzeko lanak hasi zirenean. 5 0  edo 40  kazetari prestatzen ari ziren 
Euskal Telebistarako, maiatzetik abendura arte. Alemanian egin zituz
ten ikastaroak. h ik orduan aurkeztu nien nire ustez zuzendari izateko 
pertsona egokiena zena: Xabier Elordaga aktore, kazetari eta Katalu- 
niako Bella Terra Unibertsitateko irakaslea. Ajuria-Enera eraman nuen 
egun batean, eta Qaraikoetxea lehendakariarekin eta Ramón Labaien 
Kultura sailburuarekin hitz egin zuen. Ondo iritzi zioten Elorriaga zu
zendari izateari, eta Elorriagak ere baietz esan zuen. Baina, telebista 
martxan jartzeko bi hilabete falta zirela, Elorriagak ikusi zuen kristoren 
arazoa zegoela, han inor gutxi zegoela telebista bat zer zen zekienlk. 
Kezkatuta, atzera egin zuen. Telebista bateko zuzendari lana oso 
gogorra da. Orduan Ramón Labaienek esan zuen ni izango nintzela 
zuzendaria. h ik ez nuen nahi. "Mi Euskadiko Kutxak utzita ari nauk



lanean Ajuria-Enean, eta orain zer eta Ajuria-Eneak utzita Euskal Tele- 
bistara? Zoratuta nagoeia uste al duk?" Baina telebista m artxanjar- 
tzeko unea zetorren, ez zegoen zuzendarlrik, eta azkenean Qaraikoe- 
txeak eskatu zidan zuzendari kargua hartzeko, hilabete batzuetarako 
besterik ez bazen ere. "Zuk esaten baduzu, nik zer esango du t ba?", 
esan nion. "h ik  egin egin behar". Azkenean, lehen bi urteetan izan 
nintzen ETBko zuzendari. Urdailean ez d u t inoiz arazorik izan, baina 
lan hartatik uitzera batekin irten nintzen,

Gero Euskadiko Kutxara itzu li zinen.

Euskadiko Kutxakoei ez zitzaien ondo iruditu ni Euskal Telebista- 
ra Joatea. Qaraikoetxearen aholkulari nintzen bitartean, lau egunez 
AJuria-Enean egiten nuen lan eta beste batez Arrasaten, Euskadiko 
Kutxaren egoitzan, Baina ETBko zuzendari izendatu nindutenean, 
gauzak aldatu egin ziren: batetik, te lebistako lanak osorik Jaten nin- 
duelako; bestetik, izendapena ofiziala zenez, ezin nuelako Euskadiko 
Kutxarentzat lan egin, Euskadiko Kutxakoek uste zuten ez nintzela 
itzuliko. Baina ni itzuli egin nintzen. Ez dakit zergatik, baina nik beti 
oso argi izan d itu t gauzak aide horretatik.

Euskadiko hutxako langile gisa hartu zenuen erretiroa,
52 urterekin.

Euskadiko Kutxarekin tratua eginda, Masleran egun erdiko lana 
egiten nuen. Qero beste era batera antolatzeko eskaintza egin zida
ten: "Zu gurekin gelditzen zara, eta guk edozer gauza egiteko behar 
zaitugunean zuk etorri egin behar duzu. Bi egunetan etortzen bazara, 
bi egun ordainduko dizkizugu eta lau egun badira, lau. Eta gainera 
zure gizarte segurantza ordainduko dizugu hilabete osoa lan egingo 
bazenu bezala". hori niretzat sekulako aukera zen! Morrek eman 
zidan aukera KdreletiH, Oran 5o l eta Terranova filmetan erreskadan 
parte hartzeko. Eta gero beste gauza asko egiteko. Qauza pila bat 
egin nuen, sekulako askatasuna neukalako.

Ardanzaren aholkulari ere izan zinen.

Bal. Euskadiko Kutxako nire lagun José Antonio Ardanzarekin ere 
aholkulari izan nintzen, urte batzuk geroago. Qizon eta agintari Jato- 
rra, bat bada. Ardanzak eskaintza egin zidanean nik duda handiak 
izan nituen, eta esan nion aurretik Qaraikoetxearekin hitz egin behar



nuela. Qaralkoetxeari balmena eskatu nion Ardanzaren aholkulari iza
teko, Esan zidan ez zuela harritzen Ardanzak niri deitu izanak. "Ez 
dizu deitu m eritu politlkoengatik, zure lana ondo ezagutzen duelako 
baizik", esan zidan. "Joan zaltez lasai", Qero badakit jendeak nitaz 
jardun zuela "lehen Qaraikoetxearekin eta orain Ardanzarektn" esan 
eta nire kontra hitz egiten, baina ni Ardanzarengana Joan nintzen 
Qaraikoetxeari balmena eskatu eta gero, Ardanzaren aholkulari lana 
egiteko ez nintzen egunero joa ten  Qasteizera, eta denbora librea 
izaten nuen pelikulak eta bestelakoak egiteko: soinu bandak, telebis- 
tako saio bat, hew Yorkera, Londres edo beste edonora bidaiak.,.

Zertan zabiltza orain?
Oso osasun ona daukat, Jainkoari eskerrak, eta aspaldlan nahi 

dudana da arazorik ez izatea. Eta edozer gauza egiten du t arazorik ez 
izateko, hau da, presarik eta larrltasunik gabe bizitzeko. Izan d ltu t nire 
presak eta larrltasunak, eta oraln nahl du t bakean bizl. Katalunlako bl 
ekolztetxerentzat lan egiten dut, eta beren film  dokumentaletako 
musikaz arduratzen naiz batez ere. Qero lagun asko d itu t munduan 
zehar, Oraindik ere osasuna, denbora eta gogoa baditut, eta, presa
rik gabe, kanpoan egiten d itu t denboralditxoak. Datorren neguan nire 
asmoa da hilabete eta erdian hew Yorken egotea, Zer egiteko? Be
giak ondo irekl eta paseatu.,. Morretaz gain, liburu bat idazten ari 

naiz.

Zer iiburu?
Kontrapuntoen My Fair Lady lehen dlskoaren azaleko argazkia 

egln zuen argazkilarlarekln blzl Izan nuen gertakari bitxl bat kontatuko 
dut liburu horretan. Eklaldeko Berlinen Izan zen gertakari hura, 
196Zko abuztuaren 12 an, harresla eralkl zuten egunean,

Zer hizkuntzatan idazten ari zara?
Qaztelaniaz, Euskaraz idazteko, freskura handia behar da, estilo 

bat, eta niri errespetu handia em aten dit, Qutunak eta artikulu labu
rrak Idazten d ltu t euskaraz, balna liburu oso bat egiten ez naiz ausar
tzen, Qaztelanlaz ere, ez dakit kapaz izango naizen,

8a/na fiantuen hitzak aise eta erruz egin izan dituzu euskaraz.

Bai, balna horl diferentea da. Mori errazagoa egiten zait.



Zergatik?

Dena ohitura kontua da, Qu lehenengo mailan bakarrik eskola- 
tuak izan ginen, baina erdaraz. Bestetik, gazteak ginenean Azkoitian 
bertan ere fannilia burgesetan erdara egitea zegon modan. Qu ez 
ginen nnaila horretakoak eta euskara iabur-iaburrean hazitakoak izan 
ginen, Baina horregatik gure adinekoak era hartako edukazioaren 
biktim ak izan ginen, Pentsa ezazu nire Bererosuetako aitonak, erda
raz hitz bat ez zekienak, beti gaidetzen zidaia: "Luix, erderaz aurrera 
egiten al dek?" Eta gero nire erdaraHaden zain gelditzen zen, harro- 
harro. Qure Azkoitian ez zen orduan euskara hitz egitea debekatu 
beharrik, denon problema beste b a tze n  eta.,. erdaraz ondo ikastea. 
Qarai hartan euskaraz idatzita nik uste du t ZeruHo Argia bakar-baka- 
rrik zegoela. Mire aitaren bi lehengusu, Anizeto eta Juan Zugasti 
Iriondo, beste batzuekin batera, izan ziren sortzaileak, eta akaso 
horregatik denbora luzean izan nintzen harpidedun, Baina gure bi
zitzaren desafioa erdaraz, frantzesez, alemanez edo ingelesez egitea 
zen. Mori izango da seguru asko zure galderaren erantzuna, hik 
lantokietan lau-bost hizkuntza ibili behar izan d itu t baina euskaraz 
prosa literarioa idazteko mailarik ez dúdala uste dut, Beste gauza bat 
da bertsotan, Qu euskaldunok, denok, pixka bat bertsolariak gara, 
eta Auspoa bilduma oso-osoa daukat etxean, Zugasti Iriondo anaiei 
esker. Beti gustatu izan zaizkit ’ 'ertsoak, eta gehiago euskara lirikoa. 
Beraz, m eriturik batere ez dauka.

MOTZEAM

MEME5I0 ETXAhiz, -Azkoitiarrlsm orlk baldin bada, D ,hem esio da bere 
esentzia.

AU(jU5T0 ALQUERO (aita). -M y  Fair lady gaztelaniaz erregistratzeko 
aukera eman nion, baina ez zen ausartu, diru pixka bat eskatzen 
ziotelako. hiru urte geroago filma egin zen. Ausartu balitz, biok 
aberastu egingo ginen,

AUGUSTO ALQUERO (semea). -O rkestra  konponketak egiten, Espainian 
onena,

MiQUEL MARI AZPIAZU, -Lehen mailako artista eta lehen mailako adiski- 
dea.



patki AhDion. -Patxi Andion eta biok elkar ulertzera kondenatuak gau
de,

MADihA, -h ire  bIzitzan aurk itu  dudan m u til xarm angarrlenetako 
bat. Xarm angarnegia beharbada bizitza honetarako.

ELIA5 KEREJETA, -Berarekln 0 5 0  noizean behlneko harremanak baino 
izan ez ditudan arren, oso adiskide ona.

IPARRAC3IRRE, -h e re  um etako musika, Qure am ak Iparraglrreren kan
tuak kantatzen zizten. Mik ezin du t dlstantziarlk Jarri Iparragirre- 
rekln. Ez dakit bere kantuak onak diren edo ez. Miretzat beste 
zerbait dira, barru-barruan dauzkat. Batzuentzat aberna edo al- 
derdla dena, niretzat Iparraglrre da. Bere 17 kantuek dardarraz 
ipintzen naute oraindik ere.

CMARLE5 TREhET. -Europako kantautoreen alta. Bera gabe Erantzlak ez 
zituen izango Brassens, Leo Ferre, Jacques Brel eta Boris Vlan, 
ezta bere 600  che f d 'oeuvre  mallako kantak ere. 1977an Ikusl 
nuen, Parisko Olimpia aretoan, Joan Mari Torrealdalrekin batera. 
Akordatuko da bera ere.

MARCEL PR0U5T. -Blzltzaz, arteaz eta are zientzlaz dauKadan ezagutza 
urriaren gida. Mire unibertsitatea, nere estetlka eta baita ere nire 
senslbiltatearen moldatzallle eta maixoa. Duela bl urteko udan 
sekulako gozatua hartu nuen A la recherche du tem ps perdu 
oso-osoa berrirakurtzen, bi edlzlo berri batera egin ziren Espal- 
nlan eta.

AZKOITIA. -h lk  ez d lo t Inolz utzi Azkoitlan blzltzearl. Inoiz ezin izan naiz 
bizi Izan Azkoltla gabe. Baina gaur egun Azkoitia has been  bat da 
niretzat. Mormala da. Adlnak aldatu egin gaitu. Akaso gauza asko 
hobetu egingo ziren, baina nlk ez zut Azkoitia lehen bezela m ai
te. Orain bl astean behin txarangak ekartzen dituzte gau osoan 
bere indar guztiarekin eskandalo betean Joaz Merriko Plazaren 
erdl-erdlan. Qainera aspaldian Azkoitia Obra Pulbllkoaren 2oro- 
halzeakjoa dabll eta hem en ez dago bakerik; zeure etxe barruan 
ere ez dlzute blzitzen uzten e ta... Qainera, ikuslko dugu kontuak 
nork ordainduko dituen. Memengo demokrazla lotsagarrla, ho- 
rrenbeste nahaspen politiko, gure elkarrentzako errespetu falta 
eta gorrotoa, eta hemen dagoen konpondu ezlnarekln, nazka- 
nazka eginda naukate, eta hem endlk aide egin eta Mew Yorkera 
blzltzera Joateko gogo gero eta handlagoak dauzkat.


